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Минулий четвер у 
Верховній Раді 
символічно назва-
ли «чистим», адже 
депутати більшіс-
тю голосів схвали-
ли топонімічне 
очищення України 
від радянських 
назв. 

Разом з Дніпро-
петровськом та 
Дніпродзержин-
ськом Рада дала 

нові назви більш ніж 300 
населеним пунктам 
України. Залишилось 
перейменувати близько 
10 населених пунктів і 
місто Кіровоград. Дні-
продзержинськ від 20 
травня 2016 року назива-
тиметься Кам’янське, 
Артемове – Залізне, 
Комсомольськ – Горіш-
ні Плавні, Кузнецовськ 
– Вараш, Ульянівка – 
Благовіщенське, Цюру-
пинськ – Олешки. 

Якщо зміну назви 
більшості населених 
пунктів суспільство 
сприйняло спокійно, до-
вкола перейменування 
Дніпропетровська роз-
горілися неабиякі при-
страсті. 247 депутат-

ських голосів набралося 
за нову назву – Дніпро. 
Власне, цим ім’ям жите-
лі регіонального центру 
величають місто впро-
довж кількох десяти-
літь, попри незгоду 
мешканців Запоріжжя, 
бо їхнє місто теж стоїть 
на березі головної вод-
ної артерії України.

Перейменування Дні-
пропетровська, у межах 
тотальної декомуніза-
ції, тривало довго і су-
проводжувалося серією 
скандалів. Проти повер-
нення місту колишньої 
назви «Катеринослав», 
скасованої в 1926 році за-
ради вшанування Григо-
рія Петровського, рішу-
че виступили патріо-
тично налаштовані дні-
пряни. Аргумент: будь-
яка згадка про імпера-
трицю означала б добро-
вільне повернення в 
рабство. Не набула по-
пулярності і назва «Сі-
чеслав», хоча мешканці 
міста віддали цьому ва-
ріанту значно більше го-
лосів, аніж Дніпру. 

На засіданні профіль-
ного парламентського 
комітету обговорювала-
ся також пропозиція де-
путата від опозиції 

Олександра Вілкула. 
Він пропонував залиши-
ти стару назву, але тлу-
мачити другу частину 
по-іншому. Аби місто 
носило ім’я не Петров-
ського, а святого Петра. 
Депутати ідею не схва-
лили. Але й до думки 
містян прислухалися 
неохоче. Адже якщо ві-
рити дослідженням, 
лише 5% мешканців ви-
словилися за «Дніпро». 

Мер Дніпра Борис Фі-
латов хоч і привітав го-
родян з новим ім’ям, на-
звав перейменування 
міста «несвоєчасним і 
суперечливим». Більш 
того, Дніпропетровська 

область поки залиша-
ється. Щоб змінити цю 
назву, необхідно вноси-
ти поправки до Консти-
туції.

Загалом декомуніза-
цію мали б завершити 
ще в лютому нинішньо-
го року. Та в більшості 
випадків затримка 
пов’язана з тим, що міс-
цеві ради й адміністра-
ції та Інститут націо-
нальної пам’яті мають 
різні точки зору на те, 
якою повинна бути нова 
назва того чи іншого на-
селеного пункту. Місце-
ву владу більше непоко-
їть, в яку суму виллєть-
ся зміна вивіски.

ЦІНА 
ПЕРЕМОГИ  

Тріумф української спі-
вачки Джамали на Єв-
робаченні нинішнього 
року завдав Україні 
клопоту. Адже нам те-
пер приймати учасників 
пісенного конкурсу на-
ступного року. Відтак 
бізнес-проект для 
України на часі. 

Наша країна вже має 
досвід влаштовувати 
Євробачення  у рідних 
стінах після виступу 

Руслани 2005 року. Тоді витра-
ти на проведення конкурсу в 
Києві сягнули 11 млн дол. 
Нині середній їх розмір зріс у 
рази. До слова, для нинішньої 
господарки пісенного свята 
Швеції конкурс коштував 
близько 1 млрд грн – 43 млн 
дол. Тож міністр фінансів 
Олександр Данилюк припус-
тив, що через значні витрати 
Україна може передати право 
на проведення Євробачення 
іншій країні. «Через специфі-
ку своєї роботи я повинен ду-
мати про бюджет. Закликаю 
тверезо оцінити можливості і 
вигоди Євробачення та нага-
дую, що проект має бути фі-
нансово обґрунтованим. 
1  млрд грн – це величезна 
сума», – наголосив міністр.

Передача естафети іншій 
країні – не така вже й рідкіс-
на процедура. Світу відомі 
кілька прикладів передаван-
ня права на проведення цього 
конкурсу. Приміром, Фран-
ція у 1960 році передала його 
Британії.
Однак застереження глави 
Мінфіну сприйняли неодно-
значно як в Уряді, так і сус-
пільстві. Віце-прем’єр-
міністр України Павло Розен-
ко впевнений, що Україна 
гідно проведе Євробачен-
ня–2017 попри складну еконо-
мічну ситуацію. «Україна 
буде проводити Євробачення 
на своїй території. І зробить 
це на найвищому рівні. Інші 
варіанти навіть не обговорю-
ються», – зазначив чиновник.
Наразі вже кілька міст всту-
пили в боротьбу за проведен-
ня конкурсу та виявили ба-
жання приймати гостей: 
Київ, Дніпро, Львів, Одеса, 
Херсон. Проведення в Украї-
ні футбольного чемпіонату 
2012 року довело, що країна 
здатна приймати зарубіжних 
гостей на найвищому рівні. 
Нині у нас цілий рік попере-
ду, аби стати по-справжнь о-
му європейською країною. 
Аби учасники й гості не від-
чули різниці між Києвом і 
Стокгольмом.

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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ВІДНИНІ БЕЗ 
ПЕТРОВСЬКОГО  
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ВУСТАМИ Б 
ПРЕМ’ЄРА  
ТА Й МЕД ПИТИ 

РЕЗОНАНС

Глава Уряду Володимир 
Гройсман запевнив, що се-
редня заробітна плата в 
Україні може складати 1 тис. 
євро. Для порівняння навів 
приклад сусідніх країн – 
Польщі та Словаччини, де 
трудящі отримують таку 
зарплату. Переконував, що 
країна має для цього всі 
можливості. І природні ре-
сурси також. «За умови гра-
мотного, якісного управлін-
ня Україна може досягти цих 
показників, і це буде означа-
ти, що ми можемо стати кон-
курентними, а люди почнуть 
отримувати можливості для 
підвищення якості життя», – 
зазначив Прем’єр-міністр.

Крім того, очільник Кабміну по-
відомив, що до кінця року 
Уряд розробить нову методику 
розрахунку мінімальної заро-

бітної плати. Передбачається, що її 
рівень буде встановлюватися з ура-
хуванням всіх складових зарплати, а 
не тільки її тарифної частини, й пе-
ревищуватиме прожитковий міні-
мум для працездатних осіб. Поки що 
в Україні середній заробіток колива-
ється у межах 150 євро.

Озвучив Володимир Гройсман і го-
ловний пріоритет Уряду – забезпе-
чення високого рівня життя людей. 
На його переконання, впродовж 

25 років у цьому напрямку не було 
жодних позитивних зрушень. Нині 
настав час усе змінити. Певно, Уряд 
пишається підвищенням соціаль-
них стандартів, в тому числі і серед-
ньої зарплати на 2 долари, однак на-
селення країни цього підвищення 
просто не помітить через галопуючу 
інфляцію.

Позицію нового Уряду можна було 
б назвати революційною і такою, що 
заслуговує на підтримку громад-
ськості. Та пригадується епізод з не-
далекого минулого. Колишній мі-
ністр соціальної політики Наталія 
Королевська обіцяла підвищити мі-
німальну (не середню!) зарплату до 
1 тис. євро, а пенсії – до 500 євро. І теж 

запевняла, що Уряд робить «усе для 
покращення, для підвищення пенсій 
і зарплат». Чомусь не склалося…

Тож українці слова нового очіль-
ника Кабміну сприймають без осо-
бливої довіри, й більше вірять про-
гнозам економічних аналітиків. Екс-
перти Міністерства економічного 
розвитку і торгівлі України оновили 
консенсус-прогноз на майбутнє. Се-
редня зарплата штатного працівни-
ка за підсумками поточного року 
складе 4993 грн. У 2017 і 2018 роках по-
казник зарплат зросте до 5699 і 6360 
грн на місяць. Проте це середні зна-
чення, що можуть змінюватися за-
лежно від економічного розвитку 
країни.

До Конституційного Суду України на-
дійшло звернення з проханням визна-
ти неконституційним збільшення пен-
сійного віку, яке дає право на призна-
чення пенсії працівникам льотного та 
льотно-виробничого складу, праців-
никам освіти, охорони здоров’я та со-
ціального забезпечення, артистам те-
атрально-концертних та інших видо-
вищних закладів, підприємств і ко-
лективів. Більшість з них не можуть 
повноцінно виконувати свої обов’язки 
після тяжкої праці протягом багатьох 
років. Таке подання сформулювали 
близько 50 народних депутатів та 
представники Спільного представ-
ницького органу всеукраїнських 
об’єднань професійних спілок. І 
профспілкові лідери, і народні об-
ранці сподіваються, що Конституцій-
ний Суд призначить засідання з цього 
питання найближчим часом, а також 
ухвалить рішення на користь людей. 

Однак упевненості в тому, що КСУ 
розглядатиме подання, дуже мало. В 
Адміністрації Президента це подан-
ня вже уважно вивчили і заявили, 

що Глава держави не вважає закон антикон-
ституційним. Тож домогтися скасування за-
кону, що ускладнив вихід на пенсію льотчи-
кам, артистам, лікарям і вчителям буде 
складніше. Тим більше, що чиновники поси-
лаються на закон п’ятирічної давності, за 
яким держава має дотримуватися принципу 
«пропорційності між соціальним захистом 
громадян та фінансовими можливостями».
Профспілковий актив наполягає на тому, що 
нині не можна допускати незаконного зву-
ження прав працівників. До того ж, новації, 
затверджені законом, можуть становити ри-
зик для життя і здоров’я інших людей. Підви-
щення пенсійного віку за вислугою років низ-
ці категорій – це нонсенс, який треба якнай-
швидше виправити, стверджують у ФПУ. Тим 
більше, що категорії працівників, котрі по-
трапили під дію Закону, не з власної волі ви-
ходять на пенсію раніше. Такі рекомендації 
чітко виписані медиками. Прикро, кажуть у 
профспілках, що зміни до законодавства 
ухвалювалися без докладних висновків екс-
пертів з медичного середовища. 
До слова, економічний зиск від підвищення 
пенсійного віку льотчикам, артистам цирку, 
лікарям досить незначний. 
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«З метою реалізації цього за-
вдання необхідно невід-
кладно, за участю заці-
кавлених органів держав-

ної влади, власників та керівників 
нафтопереробних заводів, науковців, 
експертів, фахівців та Профспілки, 

розробити проект та затвердити Дер-
жавну програму відновлення нафто-
переробного виробництва, в якій пе-
редбачити комплекс заходів щодо 
стимулювання, модернізації та роз-
витку нафтопереробної промисловос-
ті. Для реалізації такої Державної 
програми слід здолати корупційний 
бар’єр, який, на жаль, є потужною пе-

репоною для запуску в роботу нафто-
переробних заводів, і лобіювати ін-
тереси вітчизняного товаровиробни-
ка, а не торгових груп, які займають-
ся імпортом нафтопродуктів в Укра-
їну, отримуючи надприбутки», – 
йдеться у зверненні, з повним тек-
стом якого можна ознайомитися на 
офіційному сайті ФПУ fpsu.org.ua.

Валентин ЗЕМЛЯНСЬКИЙ,
екс-начальник Управлін-
ня із зв’язків з громад-
ськістю НАК «Нафтогаз 
України», незалежний 
експерт з питань енерге-

тики:

«Підвищення 
цін на газ 
змусить бага-
тьох україн-

ців звертатися за субсидія-
ми, і грошей на таку кіль-
кість соціальних виплат у 
держбюджеті може не ви-
стачити. За оцінками того ж 

«Нафтогазу», близько 75% 
споживачів можуть зверну-
тися за субсидіями після 
підвищення тарифів. Бю-
джетні кошти на субсидії у 
такій кількості можуть ви-
ділити тільки за рахунок ін-
ших напрямків державного 
фінансування».

Дмитро МАРУНИЧ,
директор Інституту енер-
гетичних досліджень:

«Ціна газу не 
має виходи-
ти із собі-
вартості 

українського газу, але й 
не повинна дорівнювати 
вартості газу на кордоні. 
Тарифи мають підвищува-
тися поступово. У рефор-

маторів є припущення, 
якщо встановити однако-
вий для всіх тариф на рів-
ні цін, за якими закупову-
ється газ за кордоном, у 
нашій країні буде розвива-
тися газова галузь, змен-
шаться маніпуляції з та-
рифами. Все, як у ринко-
вій економіці Західної Єв-
ропи. Але ринок газу в нас 
існує поки що тільки на 
папері, насправді його по-
трібно ще створити».

ФПУ постійно здійснює підтрим-
ку воїнів АТО та надає гуманітар-
ну допомогу тимчасово перемі-
щеним особам з Криму, Доне-
цької та Луганської областей.

У цій роботі активну участь бере 
«Благодійний медичний фонд «Ле-
леко», який разом з ПрАТ «Укр-

проф оздоровниця» забезпечив проведен-
ня лікування та реабілітацію 550 по-

страждалих. Це добровольці, вояки На-
ціональної гвардії України, Збройних 
Сил України, їхні родини та діти. Нада-
но матеріальну допомогу вимушеним 
переселенцям та членам їх сімей. Прово-
диться акція «Збирай кришечки на про-
тези для воїнів». Уже виготовлено про-
тези для трьох військовослужбовців, ще 
три героя очікують своєї черги (про ак-
цію можна дізнатися на сайті owesua.org 
або leleko.org.ua).

Дякуємо всім спілчанам, хто допомагав 
фінансово, матеріально, збирав кришеч-
ки для українських воїнів. Окрема подя-
ка Голові ФПУ Григорію Осовому за допо-
могу в проведенні благодійних акцій.
Закликаємо небайдужих людей долучати-
ся до благодійної діяльності в ім’я миру та 
допомоги людям, які її потребують.

Сергій МАРТИНЮК,
голова фонду, радник Голови ФПУ

ПРИВІТАННЯ

НА ЧАСІ

БЛАГОДІЙНІСТЬ

29 ТРАВНЯ – ДЕНЬ 
ХІМІКА

З ДНЕМ ХІМІКА! ДУМКА ЕКСПЕРТА: 75% УКРАЇНЦІВ  
НЕ ПОДУЖАЮТЬ НОВІ ТАРИФИ

ДОПОМОГА ВОЇНАМ АТО ТА ТИМЧАСОВО ПЕРЕМІЩЕНИМ ОСОБАМ

ПРОФСПІЛКИ ВИМАГАЮТЬ 
ВІДНОВИТИ НАФТОПЕРЕРОБНЕ 

ВИРОБНИЦТВО В УКРАЇНІ

ОФІЦІЙНО

-
-

-

-

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

Василь МОЙСЮК,
голова Центральної ради Профспілки 
працівників хімічних та нафтохімічних 

галузей промисловості України

Центральна рада Профспілки 
працівників хімічних та нафтохі-
мічних галузей промисловості 
України звернулася до Прем’єр-
міністра України Володимира 
Гройсмана у зв’язку з підготов-
кою та формуванням операцій-
ного плану дій Уряду на 2016 
рік. У своєму листі профспілка 
вимагає включити до пріоритет-
них завдань Уряду і Міненерго-
вугілля як центрального органу 
виконавчої влади, що здійснює 
державну політику в паливно-
енергетичному комплексі, пи-
тання відновлення нафтопере-
робного виробництва в Україні.
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19 травня у Готельно-
навчальному комплек-
сі Об’єднання проф-
спілок Львівщини 
«Гетьман» відбулося 
засідання Ради ОПЛ,  
у якому взяв участь 
 Голова Федерації 
профспілок України 
Григорій Осовий.

Як повідомляє оргвід-
д і л  О б ’ є д н а н н я 
профспілок Львів-
щини, присутні об-

говорили питання щодо ре-
алізації «Стратегії діяль-
ності ФПУ на 2016–2021 роки 
«Європейський вибір» і за-
ходи ФПУ на її виконання.

У своїх виступах промов-
ці зазначали, що для обсто-
ювання інтересів працюю-
чих профспілки застосову-
вали усі можливі засоби – 
від ведення соціального ді-
алогу, колективних перего-
ворів до організації колек-

тивних протестних дій. За-
вдяки консолідованим діям 
і підтримці міжнародних 
інституцій профспілки до-
моглися прийняття парла-
ментом законодавчих змін 
стосовно виведення дер-
жавного нагляду у сфері 
праці та охорони праці 

з-під дії окремих законів, 
які обмежували їх наглядо-
ву діяльність.

Рада зобов’язала Виконав-
чий комітет, за участю член-
ських організацій, підготува-
ти план заходів щодо реалі-
зації «Стратегії діяльності 
ФПУ на 2016–2021 роки «Євро-

пейський вибір». Також Мо-
лодіжна рада ОПЛ має підго-
тувати Програму співпраці з 
учнівськими та студентськи-
ми первинними профспілко-
вими організаціями й розро-
бити заходи на виконання ре-
золюції VII з’їзду ФПУ «Май-
бутнє профспілок».

Які пріоритети діяльності профспілок За-
карпаття, як вести соціальний діалог і забез-
печити законні права та інтереси працюючої 
людини у складних соціально-економічних 
умовах сьогодення? Про це 18 травня йшло-
ся на першому засіданні Закарпатської об-
ласної ради профспілок, учасники якого 
розглядали питання «Підсумки VII з’їзду Фе-
дерації профспілок України і завдання 
профспілкових організацій області щодо со-
ціально-економічного захисту працюючих».

У своєму виступі голова Закарпатської облпроф-
ради Володимир Фленько докладно спинився 
на основних напрямах діяльності, визначених 
VII з’їздом ФПУ. Він, зокрема, зазначив, що у 

переговорах з урядом і стороною роботодавців під час 
розгляду довгоочікуваної Генеральної угоди виявля-
ються розбіжності у різному баченні ціни праці та її 
оплаті. Так, середньомісячна зарплата в області цього 
року – 3508 грн, що нижче, ніж у середньому по Україні. 
Кількість працюючих становить менше третини насе-
лення працездатного віку, велика кількість краян, осо-
бливо у сільській місцевості, змушені шукати роботу за 
межами області й держави. З метою поглиблення соці-
ального діалогу з обласною державною адміністрацією 
та обласною організацією об’єднання роботодавців «За-
карпаття» підготовлено нову територіальну угоду, яку 
незабаром буде підписано. На порядку денному проф-
спілок – питання охорони праці, дотримання трудового 
законодавства, роботи з молоддю, навчання профспіл-
кового активу.
Необхідно працювати над консолідацією та єдністю 
дій профспілок усіх галузей. Як приклад Володимир 
Фленько навів проведення в області благодійної ак-
ції «Профспілки Закарпаття підтримують військо-
вослужбовців 128-ї гірсько-піхотної бригади», яка ви-
кликала великий громадський резонанс. До речі, на 
засідання обласної ради профспілок були запрошені 
наші земляки – учасники АТО на сході країни. Серед 
інших важливих питань діяльності – організаційне 
та фінансове зміцнення профспілок, посилення моти-
вації профспілкового членства, рішуча протидія зазі-
ханням на профспілкове майно, зокрема на Будинок 
профспілок в Ужгороді.
Виступаючи перед профактивом області, Голова ФПУ 
Григорій Осовий виклав позицію ФПУ щодо проведен-
ня соціального діалогу з урядом, підписання Генераль-
ної угоди, співпраці з народними депутатами України, 
вирішення на національному рівні питань реформи 
оплати праці, розрахунку прожиткового мінімуму, під-
вищення зарплати за рахунок зменшення сплати робо-
тодавцями єдиного соціального внеску, встановлення 
обґрунтованої ціни на газ, збереження майнового комп-
лексу профспілок, реформування фондів соціального 
страхування, фінансового зміцнення профспілок тощо.

Сергій БАРАНЧИКОВ
ФОТО автора

ЗАСІДАННЯ

СОЦІАЛЬНО-ЕКОНОМІЧНИЙ 
ЗАХИСТ ПРАЦІВНИКІВ –

У ПРІОРИТЕТІ

-

ГНУЧКА ТАКТИКА ОБСТОЮВАННЯ 
ІНТЕРЕСІВ ПРАЦЮЮЧИХ:  

ВІД ДІАЛОГУ ДО ПРОТЕСТІВ

РАДА

Голова ФПУ Григорій Осовий 
взяв участь у пленумі Черні-
вецької обласної ради проф-
спілок, що відбувся 17 травня.

Як повідомляє відділ з питань 
захисту соціально-економіч-
них та духовних інтересів 
трудящих Чернівецької обл-

профради, основне питання порядку 
денного пленуму – «Про завдання 
профспілкових організацій області 
щодо зростання розміру заробітної 
плати працюючих у світлі рішень VІІ 
з’їзду ФПУ та ХХV міжспілкової звіт-
но-виборної конференції Чернівець-
кої облпрофради».
З доповіддю з основного питання ви-
ступив голова обласної ради проф-
спілок Чернівецької області Володи-
мир Шкварковський, який акценту-
вав увагу профспілкового активу 
краю на необхідності разом із робо-
тодавцями мобілізації сил для зрос-
тання продуктивності праці та по-
кращення її умов, підвищення заро-
бітної плати працюючих. Насампе-
ред для бюджетників – працівників 

із надання соціальної допомоги та 
АПК, державних службовців, учите-
лів, медичних працівників, праців-
ників культури, середня зарплата 
яких на 2 тис. грн нижче від серед-

ньої по Україні і майже на 800 грн від 
середньої по області.
У своєму виступі Григорій Осовий ви-
соко оцінив роботу облпрофради та 
підтримав всі ініціативи і пропозиції.

ПЛЕНУМ

ЗРОСТАННЯ ЗАРПЛАТИ – 
ОДНЕ З ОСНОВНИХ ЗАВДАНЬ 

ПРОФСПІЛКОВИХ ОРГАНІЗАЦІЙ

-
-

-

-
-

-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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Колективні переговори сторін соціального 
діалогу на галузевому рівні 20 травня завер-
шилися підписанням Галузевої угоди на 
2016−2018 роки між Міністерством соціальної 
політики України та профспілками працівни-
ків соціальної сфери і працівників державних 
установ України.

Як повідомляє Профспілка працівників соціальної сфе-
ри України, Галузеву угоду підписали: від Міністер-
ства соціальної політики України – міністр Андрій 
Рева, від Профспілки працівників соціальної сфери 

України – Володимир Тьоткін, від Профспілки працівників дер-
жавних установ України – Юрій Піжук.
Угоду підготовлено з дотриманням міжнародних норм, зокре-
ма конвенцій Міжнародної організації праці та Європейської 
соціальної хартії (переглянутої). Документ містить спільні до-
мовленості, взаємні зобов’язання, а також рекомендації сторо-
нам колективних договорів. Норми і положення Угоди спрямо-
вані на створення умов для стабільної діяльності та розвитку 
галузі; забезпечення гарантій зайнятості працівникам; удоско-
налення організації та оплати праці; створення безпечних і не-
шкідливих умов праці; забезпечення соціальних гарантій та 
посилення соціального захисту працівників соціальної сфери і 
державних установ соціальної сфери; підвищення професійно-
го рівня та престижності праці соціального працівника; заходи 
із запобігання трудовим конфліктам.

У рамках семінару-навчання з питань дотри-
мання норм трудового законодавства відбуло-
ся засідання Молодіжної ради Херсонської 
обласної організації профспілки працівників 
державних установ України.

На чергове засідання Ради молоді профспілкові лідери 
зібралися оновленим складом делегованих представ-
ників від районних та первинних профспілкових орга-
нізацій. Привітала присутніх голова Херсонської об-

ласної організації профспілки працівників державних установ 
України Людмила Татаринова, яка наголосила, що ефектив-
ність та дієвість профспілок залежить, зокрема, від активної 
позиції молоді, поєднання досвіду та нових креативних ідей, 
прагнення разом працювати для захисту прав спілчан.
Члени Молодіжної ради зустрілись із заступником керівника 
Правової та технічної інспекцій праці, головним правовим ін-
спектором праці ФПУ Іриною Сидоряк, яка розповіла про пра-
вові аспекти реалізації молодіжної політики у профспілці, важ-
ливість системного захисту прав працівників в організації, а 
також статутної діяльності, організаційно-діловодної роботи, 
навчання, юридичної грамотності. Особливий наголос фахі-
вець ФПУ зробила на важливості колдоговірної роботи і на 
практичних прикладах розповіла, як профспілковці можуть 
 обстоювати права спілчан.

Оксана ГУЗЬ,
голова Молодіжної ради

Херсонської обласної організації Профспілки
працівників державних установ України

ПІДПИСАНО 
ГАЛУЗЕВУ УГОДУ

МОЛОДЬ ЗДОБУВАЄ 
ПРАВОВІ ЗНАННЯ

СОЦІАЛЬНИЙ ДІАЛОГ

СЕМІНАР

Учасники велопробі-
гу порушили пи-
тання щодо забез-
печення гідної і 

своєчасної оплати праці, 
зокрема стосовно встанов-
лення мінімальних дер-
жавних гарантій з оплати 
праці для працездатного 
населення на рівні про-
житкового мінімуму, що-
річної індексації заробіт-
ної плати, перегляду вміс-
ту споживчого кошика. З 
огляду на пріоритетність 
цієї проблеми, Молодіжна 
рада ОПХО усіма можли-
вими мирними способами 
намагається привернути 
увагу державних органів, 

суспільства та ЗМІ до цієї 
надзвичайно важливої 
проблеми.

Гідна праця має почи-
натися, супроводжувати-
ся і завершуватися як про-
цес не менш гідною 
оплатою.

Цього року вело-
пробіг  прово-
диться вдруге і 
викликав чи-
малий інтерес 
серед проф-
спілкової мо-
лоді, однак 
через дощову 
погоду багато 
хто не зміг  
взяти участь у 
заході.

Велопробіг–2016 
мав низку відміннос-
тей від свого торішнього 
побратима. По-перше, дис-
танція була збільшена з 
торішніх трьох до двадця-
ти двох кілометрів; по-
друге, цьогоріч захід було 
погоджено з Харківською 
міською радою; по-третє, 
велопробіг проходив не по 
велодоріжці, а по проїж-

джій частині з виділен-
ням окремої смуги, де по 
всій дистанції учасників 
велопробігу супроводжу-
вала нова поліція.

Загалом у велопробігу 
взяли участь 30 учасників 
від молодіжних рад член-
ських організацій ОПХО 
віком від 18 до 35 років.

Після закінчення вело-
пробігу в парку ім. Горько-
го відбулися спеціально 

підготовлені змагання, пе-
реможців яких було наго-
роджено грамотами.

Закінчуючи короткий 
зріз цього заходу, хотіло-
ся б іще раз наголосити на 
тематиці велопробігу: лю-

дина праці не може бути 
бідною і додати, що у 

нинішніх реаліях ак-
туальні питання 
трудівників не-
можливо виріши-
т и  б е з  р о з -
в’язання про-
блем суспіль-
ства, а це, у свою 
чергу, неможли-

во без активної 
участі трудящих. 

Об’єднання зусиль 
молодіжних та гро-

мадських організацій, 
насамперед профспілок, 
дасть змогу посилити 
контроль суспільства за 
дотриманням прав люди-
ни праці.

Роман АРТЕМЕНКО,
голова 

 Молодіжної ради 
ОПХО

ЛЮДИНА ПРАЦІ  
НЕ МОЖЕ БУТИ БІДНОЮ!

УЧАС-
НИКИ ВЕЛО-

ПРОБІГУ ПОРУШИЛИ ПИ-
ТАННЯ ЩОДО ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 

ГІДНОЇ І СВОЄЧАСНОЇ ОПЛАТИ 
ПРАЦІ, ЗОКРЕМА СТОСОВНО ВСТА-
НОВЛЕННЯ МІНІМАЛЬНИХ ДЕРЖАВ-
НИХ ГАРАНТІЙ З ОПЛАТИ ПРАЦІ ДЛЯ 

ПРАЦЕЗДАТНОГО НАСЕЛЕННЯ НА РІВ-
НІ ПРОЖИТКОВОГО МІНІМУМУ, ЩО-

РІЧНОЇ ІНДЕКСАЦІЇ ЗАРОБІТНОЇ 
ПЛАТИ, ПЕРЕГЛЯДУ ВМІСТУ 

СПОЖИВЧОГО КО-
ШИКА.

ВЕЛОПРОБІГ

«Людина праці не може бути бідною» – під таким гаслом 15 травня відбувся 
щорічний велопробіг серед профспілкової молоді Харкова. Ініціатором та 
організатором акції виступила Молодіжна рада Об’єднання профспілок 
Харківської області за підтримки організації «Вело-Харків».

30 
УЧАСНИКІВ

від молодіжних рад 
членських організацій 
ОПХО віком від 18 до 
35 років взяли участь 

у велопробігу.

1.
2.
3. -

4.
5.
6.
7.
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– Степане Йосиповичу, 
практично все Ваше життя 
пов’язане з лісовим госпо-
дарством. Чи не жалкуєте, 
що обрали цю професію?
– Абсолютно не жалкую. Біль-
ше того – якби мав змогу поча-
ти життя із самого початку, я 
обов’яз ково знову пов’язав би 
його з лісом. Що може зрівняти-
ся з літнім лісовим світанком, 
коли прокидається природа і 
лунає ні з чим незрівнянна лі-
сова симфонія, прикрашена зе-
леними та золотистими соняч-
ними барвами. В цю красу зако-
хуєшся відразу й назавжди.

– Розкажіть про своє дитин-
ство, батьків, студентські 
роки…
– Дитинство моє минуло в селі 
на Тернопільщині. Прадід, 
батько і дядько були лісівника-
ми. Всі літні канікули прово-
див із дідусем на лісовому кор-
доні. У міру можливостей допо-
магав батькові. Тому з вибором 
професії ніколи не вагався.
Студентство – незабутнє. Наш 
невеликий студентський колек-
тив був надзвичайно дружнім, 
тож регулярно зустрічаємось і 
тепер. Я дуже вдячний своїм 
друзям – однокурсникам, які 
протягом десятків років проне-
сли цю студентську дружбу. І 
ми досі відчуваємо гостру необ-
хідність у спілкуванні.

– Левова частка Вашої ді-
яльності – це робота, а що 
для Вас сім’я? 
– Сім’я – це той простір, де ти 
миттєво знаходиш спокій, рів-
новагу, впевненість та захи-
щеність. Це місце, в якому 
комфортно й затишно.

– Зрозуміло, що вільного 
часу у Вас обмаль. А в годи-
ни відпочинку до чого тяг-
неться душа?
– Дуже люблю садівництво, але 
через постійний брак часу вихо-
дить не так, як цього хотілося б. 
Також полюбляю рибалити, та 
останнім часом про це лише 
мрію – з тих самих причин.

– Чи є у Вас мрія, яка ще не 
здійснилася? 
– Ми сьогодні на кожному кро-
ці говоримо про Європу, як ми 
впевнено туди крокуємо. Мрію 
про те, щоб ми жили у своїй 
рідній Україні, але рівень на-
шого життя був насправді єв-
ропейським. Щоб нас не ляка-
ли комунальні тарифи, ціни на 
ліки та лікування, щоб ЛЮДИ-
НА в нашій державі почувала-
ся впевнено і самодостатньо.

– Озираючись на пройдений 
життєвий шлях, що від-
чуваєте?
– Усе моє свідоме життя мене 
завжди оточували чудові 
люди – висококласні професі-
онали, патріоти своєї справи. 
Вони мене багато чого навчи-
ли і за їхньої підтримки вда-
лося багато зробити. На цей 
час у лісовій галузі діє енер-
гійний, вмотивований проф-
спілковий актив, який опіку-
ється захистом соціальних 
прав та інтересів наших спіл-
чан. Це викликає почуття гор-
дості за те, що робимо. Разом 
із тим з гіркотою думаю, що 
не все ще вдалося і попереду 
велике неоране поле.

Розмову вела 
Тетяна РУБАН, «ПВ»

У 60 РОКІВ – ЖИТТЯ 
ЯК НА ДОЛОНІ
30 травня 60-річний ювілей свят-
кує голова Профспілки праців-
ників лісового господарства 
України Степан Кривов’язий. 
Протягом двох десятків років 
Степан Йосипович є профспіл-
ковим лідером, докладає усіх зу-
силь для успішного й ефективного 
захисту соціально-економічних інтересів працівни-
ків лісового господарства. Проте напередодні юві-
лею ми хочемо поговорити з ювіляром не про роботу, 
а про дитинство та його життєвий шлях, згадати лю-
дей, які вплинули на його формування як особистос-
ті, допомогли обрати професію, заклали у ньому 
справжні життєві цінності.

ІНТЕРВ’Ю З ЮВІЛЯРОМ

Свій ювілей Сергій 
Сергійович зу-
стрічає на робо-
чому місці та з ве-

ликими планами. Адже 
попереду ще багато важ-
ливих справ!

Народився Сергій Ши-
шов у селі Ново-Миколаїв-
ка Ново-Василівського ра-
йону Запорізької області, 
напередодні Великої Віт-
чизняної війни – 31 травня 
1941 р. Нелегке повоєнне 
дитинство вплинуло на 
формування особистості 
малого Сергія: той, хто піз-
нав недолю, завжди буде 
чуйним до інших. Крізь 
роки він проніс упевне-
ність, що у будь-який час 
треба покладатися на 
власні сили, та віру у вза-
ємовиручку і взаємну під-
тримку як основи люд-
ського спів існування.

Після закінчення шко-
ли Сергій вступив до 
Шосткінського хіміко-тех-
нологічного технікуму.

Свою трудову діяль-
ність розпочав слюсарем 
на підприємстві Міністер-
ства середнього машино-
будування СРСР. 

Крок за кроком прокла-
даючи свою життєву доро-
гу, із 1970 по 1976 рр. Сергій 
Шишов працював на під-
приємстві Міністерства се-
реднього машинобудуван-
ня СРСР змінним інжене-
ром, начальником зміни. 
Підвищуючи свій профе-
сійний рівень, у 1970 р., без 
відриву від виробництва, 
він закінчив Томський по-
літехнічний інститут за 
спеціальністю «Переробка 
ядерного палива». 

З 1976 р. працював на 
Чорнобильській АЕС на-
чальником зміни, стар-
шим інженером з експлуа-
тації, заступником на-
чальника хімічного цеху, 
головою профспілкового 
комітету, заступником ди-
ректора Чорнобильської 
АЕС.

У грудні 1984 р. енерге-
тики, члени Українського 

республіканського коміте-
ту профспілки робітників 
електростанцій та елек-
тротехнічної промисло-
вості висловили довіру 
Сергію Шишову як людині 
відповідальній, грамотно-
му фахівцю у питаннях за-
хисту прав трудящих, об-
равши його головою комі-
тету. На цій посаді працю-
вав до обрання головою 
Центрального комітету 
Укрелектропрофспілки у 
1990 р. Він також був обра-
ний головою Укрелектро-
профспілки на з’їздах 
профспілки у 1990, 1995, 
2000, 2005, 2010, 2015 рр. 
На  цій посаді працює й 
 донині.

Очолюючи Укрелектро-
профспілку, Сергій Ши-
шов прагнув працювати 
так, аби максимально до-
помагати працівникам у 
нелегкий час становлення 
ринкових відносин. 

Сьогодні Профспілка 
працівників енергетики та 
електротехнічної промис-
ловості України об’єднує 
Київську міську та 24 об-
ласні організації. Вона 
входить до складу Федера-
ції профспілок України, є 
членом Міжнародної орга-
нізації профспілок Indust-
ri ALL, Інтернаціоналу 
громадського обслугову-
вання, Європейської Феде-
рації профспілок громад-
ського обслуговування, 
Євразійської Федерації 
профспілок трудящих ме-
талопромисловості. 

В умовах складної соці-
ально-економічної ситуа-
ції Укрелектропрофспілка 
усі свої зусилля концен-
трує на життєво-важливих 
питаннях захисту соціаль-
но-економічних і трудо-

вих прав та інтересів пра-
цівників енергетичної та 
електротехнічної галузей.

Серед основних завдань 
– забезпечення своєчасної 
виплати заробітної плати 
та погашення її заборгова-
ності, підвищення рівня 
доходів, підтримка вітчиз-
няного виробника, збере-
ження робочих місць, під-
тримка трудових колекти-
вів у процесі реструктури-
зації та приватизації, 
створення безпечних умов 
праці на кожному робочо-
му місці, правовий захист 
працівників, організацій-
не та фінансове зміцнення 
профспілки. 

Упродовж усієї проф-
спілкової роботи Сергій 
Сергійович багато уваги 
приділяє проблемним пи-
танням розвитку електро-
енергетики, бере активну 
участь в опрацюванні про-
ектів законодавчих актів з 
питань стабілізації та роз-
витку електроенергетич-
ного комплексу України, 
працює над удосконален-
ням тарифної політики в 
електроенергетиці та уре-
гулюванням законодав-
ства з питань пільг, ком-
пенсацій з оплати за елек-
троенергію.

Сергій Шишов – член 
Президії та Ради Федера-
ції профспілок України, 
член Колегії Міністерства 
енергетики та вугільної 

промисловості України, 
громадських рад при Мі-
ністерстві енергетики та 
вугільної промисловості 
України та Національної 
комісії з питань регулю-
вання енергетики Украї-
ни, у складі яких веде ак-
тивну громадську роботу.

Сергій Шишов має зна-
чний досвід виробничої та 
профспілкової діяльності, 
виважено та аргументова-
но підходить до вирішен-
ня проблем. Тому люди 
позитивно оцінюють ді-
яльність Укрелектропроф-
спілки та висловлюють 
високу довіру її профліде-
ру. Це є головною оцінкою 
його праці. 

Сергій Шишов удостоє-
ний багатьох почесних 
звань та нагород. За сум-
лінну працю, високий про-
фесіоналізм, вагомий вне-
сок у справу захисту соці-
ально-економічних прав 
трудящих Сергій Сергійо-
вич має звання «Заслуже-
ний енергетик України», 
«Заслужений працівник 
профспілок України». Він 
нагороджений Почесною 
грамотою Кабінету Міні-
стрів України, Грамотою 
Верховної Ради, за актив-
ну участь у ліквідації на-
слідків аварії на Чорно-
бильській АЕС нагоро-
джений Знаком Пошани.

Як патріот галузі Сер-
гій Шишов переконаний, 
що сила Укрелектропроф-
спілки – в її традиціях і що 
лише спільними зусилля-
ми сторін соціального 
партнерства можна зроби-
ти галузь процвітаючою, а 
її працівників – заможни-
ми та щасливими.

Підготувала 
Тетяна РУБАН, «ПВ»

ПІВВІКОВА ТРУДОВА БІОГРАФІЯ
Сергію Сергійовичу Шишову, голові 
Профспілки працівників енергетики та 
електротехнічної промисловості Украї-
ни, виповнюється 75 років. Його піввіко-
ва трудова біографія нерозривно пов’я-
за на з історією та розвитком нашої краї-
ни. З 1984 р. він очолює Укрелектро-
профспілку. Профспілковий актив, 
 колеги високо цінують його багаторічну 
активну роботу в профспілках, постійну 
турботу про захист соціально-економіч-
них прав та інтересів спілчан.

ОСОБИСТІСТЬ

-
-
-

,,-
-

-

Профспілка Укрпрофліс
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КРИТИЧНИЙ СТАН

Жахливий, жалюгідний, кри-
тичний… Такими епітетами сьо-
годні характеризують стан укра-
їнських доріг і в уряді, і в службі 
«Укравтодор», і самі автомобі-
лісти. Міністр інфраструктури 
Володимир Омелян назвав 90% 
національних трас безнадійни-
ми. Відтак нинішній уряд питан-
ня відновлення українських до-
ріг вважає пріоритетним, тобто 
номером один. Чиновники запев-
няють, що цей рік стане перелом-
ним і в підході до вирішення 
проблеми, і в питаннях якості й 
контролю за використанням ко-
штів. Можна було б вітати таку 
позицію влади. Тільки це ми вже 
чули неодноразово. Кожен чер-
говий управлінець, який прихо-
дить до влади, обіцяє розв’язати 
проблему доріг майже негайно. 

Чинний глава Кабінету Міні-
стрів Володимир Гройсман зая-
вив: «Ми повинні побудувати 
концепцію розвитку україн-
ських доріг. Не просто робити кі-
лометри, а розуміти, звідки і 
куди ми будуємо коридор». Що-
правда, прем’єр чесно попере-
див, що капітального ремонту 
найближчим часом чекати не 
варто. Тож ремонтники, швидше 
за все, візьмуться за традиційне 
латання ям. 

За даними прес-служби 
«Укравтодору», в Україні щоріч-
но необхідно виконувати роботи 

з поточного та капітального ре-
монту на 5 тисячах кілометрів 
автомобільних трас державного 
значення і на 36 тисячах кіломе-
трів доріг місцевого значення. 
За орієнтовними підрахунками 
фахівців відомства, щоб привес-
ти в належний стан дорожню ме-
режу державного значення зна-
добиться не менше 10–15 років. 
І  це за умови динамічного фі-
нансування обсягом не менш як 
50 млрд грн щорічно. 

Проте держава не заклала у 
державному бюджеті відповід-
них коштів, яких було б достат-
ньо для якісного ремонту доріг. 
На поточний рік на ремонт доріг 
передбачено лише 19 млрд грн. 
Утім, проблема, кажуть фахівці, 
навіть не в тому, що цієї суми не-
достатньо. Близько 12 мільярдів 
належить заплатити за взяті ра-
ніше кредити на відновлення до-
рожньої інфраструктури. Не тре-
ба бути сильним математиком, 
аби збагнути, що на «міні-ре-
монт» залишається 7 млрд грн. У 
кошторисному розкладі 2,5 мі-
льярда передбачено на «латання 
дірок», яке мовою самих дорож-
ників в Україні називають ямко-
вим ремонтом. 

Аналітики стверджують, що 
не варто вкладати у це поняття 
негативний зміст. Інша річ, що 
такий ремонт треба проводити 
своєчасно. Покриття має власти-
вість швидко зношуватися. При-
чин тому кілька: активне пересу-

вання транспорту, вплив кліма-
тичних умов – дощ, вітер, сонце 
та мороз. От тільки недотриман-
ня технології ямкового ремонту 
може звести нанівець зусилля 
фахівців. Через це прем’єр Воло-
димир Гройсман попередив ре-
монтників, що віднині «тяп-ляп» 
не пройде. Уряд знайде важелі 
впливу на несумлінні дорожні 
служби.

ГРОШІ В АСФАЛЬТ

Про те, що треба, нарешті, ві-
дійти від ямкового і зайнятися 
капітальним ремонтом, заявляв 
не один український прем’єр 
упродовж 25 років незалежності 
держави. І щоразу проблема впи-
рається у брак фінансування. Ни-
нішній глава уряду наголошує, 
що в теперішній економічній си-
туації здійснити крутий віраж – 
від ямкового до капітального ре-
монту – нездійсненна мрія. 
«Тому будемо робити середній і 
поточний ремонти, щоб вивести 
зі стану коми українські дороги. 
Ситуація виправлятиметься. Ви 
побачите це протягом кількох 
місяців», – запевнив Володимир 
Гройсман.

Загальна протяжність доріг в 
Україні – 170 тисяч кілометрів. 
Практично всі дороги потребують 
якісного й серйозного ремонту. 
Економісти підрахували, що для 
цього потрібно або 1 трильйон 

гривень одразу, або по 70 чи 100 мі-
льярдів упродовж десяти чи біль-
ше років. За останні 10 років рі-
вень фінансування дорожніх ро-
біт в Україні залишався мізерним 
– 14–34% від визначеної експерта-
ми щорічної мінімально необхід-
ної потреби на ремонт і утриман-
ня мережі автомобільних доріг.

У держбюджеті України на 
2016 рік знову передбачено фі-
нансування в розмірі трохи біль-
ше 10% від необхідного, однак 
удвічі більше порівняно з показ-
никами минулого року. Щоправ-
да, окремо близько 900 мільйонів 
гривень чиновники планують 
виділити на дорожні роботи з 
Державного фонду регіонально-
го розвитку. Ще 1,8 мільярда за-
лучать завдяки експерименту з 
позаплановими митними надхо-
дженнями в Одеській, Волин-
ській, Львівській та Чернівець-
кій областях. Міжнародні фінан-
сові організації на автодороги 
обіцяли Україні в цьому році 
близько 4,3 мільярда гривень.

У будь-якому разі, навіть 
якщо вищезгадані кошти будуть 
спрямовані в повному обсязі, то 
цьогоріч, за даними «Укравтодо-
ру», вдасться відремонтувати 
лише 1% від усієї протяжності 
автомобільних доріг – трохи 
більше 1750 км. 

Як вирішити проблему з бра-
ком фінансування? Транспортні 
експерти пропонують два шляхи. 
Перший – створити державний 

дорожній фонд, куди спрямову-
ватимуться усі податки, збори та 
акцизи, що їх сплачують власни-
ки автомобілів. Другий – активно 
залучати іноземні кредити. Тоді 
в майбутньому державі доведеть-
ся виділяти кошти на обслугову-
вання кредитів. 

Що стосується окремого дер-
жавного фонду для акумуляції 
ресурсів, то Кабмін уже активно 
працює у цьому напрямі. Чинов-
ники переконують, що не пізні-
ше вересня може бути ухвалене 
спільне з парламентом рішення.

Утім, сподіватися, що створен-
ня дорожнього фонду мине глад-
ко, не доводиться. Про це попе-
реджають експерти. Нині держа-
ва стягує з автомобілістів подат-
ки, які надходять до  загального 

Вітчизняні дороги вже давно стали економічною проблемою національного рівня. Якість міжнародних 
та національних транспортних коридорів України лише за останній рік упала нижче рівня Узбекиста-
ну й Таджикистану. Практично 97% вітчизняних доріг потребують ремонту. На важливих транспортних 
артеріях країни покриття розбите, вкрите суцільними ямами, а подекуди й зовсім відсутнє. Деякі траси 
регіонального значення не придатні для сучасного потоку транспорту. Експерти дійшли висновку, що на 
українських дорогах гине більше людей, аніж на війні. 
Команда «Профспілкових вістей» спиралася на думки аналітиків при розробленні головної теми номера.

Олександр КАВА, транспортний експерт:

-

-
-

УКРАЇНСЬКІ ДОРОГИ: 
РЕАЛІЇ І ПЕРСПЕКТИВИ
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Сергій ВОВК, директор Центру 
транспортних стратегій:

-
-

Вадим ПІДБЕРЕЗНЯК, народний депутат від 
«Народного фронту»:

-
-
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-
-

-

-
-

-
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-
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-

-
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-
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-
-
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-
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фонду державного бюджету. 
Себто так званий паливний ак-
циз іде у спільний казан. Яка 
частина коштів спрямовується 
у дорожнє господарство, нара-
зі не знає ніхто. З’ясувати ін-
формацію у податківців – спра-
ва надто складна не тільки для 
журналістів, а й для праців-
ників Міністерства інфра-
структури.  

Дехто з аналітиків закликає 
шукати фінансування, звер-
нувшись до світового досвіду 
будівництва доріг концесіоне-
рами. Однак цю ідею тран-
спортники підтримують мля-
во. Кажуть, що в Україні кон-
цесіонери можуть побудувати 
одну-дві дороги, і то завдовж-
ки не більш як 100 кілометрів.

ЗАМКНЕНЕ КОЛО

Перш ніж будувати якісні до-
роги європейського зразка, пере-
конують експерти, треба навчи-
тися їх експлуатувати. Жодні фі-
нансові вливання не допомо-
жуть зрушити ситуацію на кра-
ще, допоки не буде спільної від-
повідальності за стан доріг у 
всіх, хто ними користується. 
Можна вкладати десятки мі-
льярдів гривень у ремонти, але 
поки нашими автомобільними 
трасами їздитимуть машини-ва-
гони, котрі перевозять стотонні 
вантажі, цей процес повертати-
меться на круги своя. 

Власне, через «ваговиків» 
нині страждає уся держава. 
Чому? Проілюструємо це на 

простому прикладі. Візьмемо 
перевізника, який перевозить 
вантажі всередині країни. Це, 
як правило, зерно чи метал. Пе-
ревізник замість 20 тонн ванта-
жу переправляє 70 тонн. Фак-
тично обкрадає громаду. Тому 
що громада вкладає гроші в до-
роги, а перевізник їх руйнує. 
Найбільше від несумлінних пе-
ревізників страждає дорожнє 
покриття у Дніпропетровській, 
Одеській та Миколаївській об-
ластях. Дороги в південних ре-
гіонах по суті стали заручника-
ми портів, а це означає підви-
щену концентрацію вантажо-
перевезень.

На переконання експертів, 
зберегти бодай залишки інфра-
структури могли б вагові комп-

лекси, встановлені на трасах. 
Поліція не має повноважень на 
діяльність із вагового контролю. 
Транспортна інспекція вплива-
ти на ситуацію з надлишковою 
вагою вантажів не квапиться. 
Тож побороти це явище поки що 
не вдається. Народний депутат 
Ігор Бриченко наполягає на 
створенні пунктів вагового 
контролю, які ставили б реаль-
ний заслін дорожнім «кілерам». 
До жорсткого контролю за вагою 
вантажівок закликає і профіль-
ний міністр Володимир Омелян. 
«Машини з навантаженням по-
над 40 тонн дорогами України 
курсувати не будуть», – заявив 
високопосадовець. 

У середині травня на трасі 
Одеса – Мелітополь – Ново-
азовськ працівники Державної 
служби України з безпеки на 
транспорті встановили ваговий 
комплекс. Буквально через годи-
ну біля споруди зібралося чотир-
надцять фур. Обурені водії за-
блокували комплекс. Очевидці 
стверджують, що може повтори-
тися минулорічна історія, коли 
ваги просто розтрощили. Водії 
не бажають «гнати порожняк», 
тож завантажуються на повну. Їх 
геть не обходить, що асфальт під 
стотонною вагою просідає, утво-
рюючи вибоїни, ритвини, ями.

Нещодавно на одній із спеці-
алізованих виставок широкому 
загалу представили машину, 
яка спроможна транспортува-
ти 150 тонн вантажу. Аналіти-
ки кажуть, що кілька компаній 
уже зацікавилися новинкою. 
Самі ж виробники «чудо-техні-
ки» пропонують українцям бу-
дувати дороги з бетонним, а не 
асфальтним покриттям. Тоді, 
мовляв, з усіма проблемами 
буде покінчено. Та наразі ідея 
будівництва бетонних доріг 
для України недосяжна. І знову 
через брак фінансування.

Близько 
100–120 
млрд грн

 ВТРАЧАЄ УКРАЇНСЬКА 
ЕКОНОМІКА 

ЩОРОКУ ЧЕРЕЗ 
НЕЗАДОВІЛЬНИЙ 

СТАН ДОРІГ.

Близько 70–
100 млн грн

ВАРТУЄ В УКРАЇНІ 
БУДІВНИЦТВО 1 КМ НАЙБІЛЬШ 
ЗАВАНТАЖЕНОЇ АВТОДОРОГИ 
I КАТЕГОРІЇ, ТОДІ ЯК У США – 
10 МЛН, У КАНАДІ – 11 МЛН, У 

КРАЇНАХ ЄВРОПИ – ВІД 10,5 ДО 
14,5 МЛН ДОЛАРІВ.

Близько  
40 млрд грн

БУДЕ АКУМУЛЬОВАНО У РАЗІ 
СТВОРЕННЯ ЦЬОГО РОКУ 

ДОРОЖНЬОГО ФОНДУ, ІЗ НИХ 
БЛИЗЬКО 26 МЛРД ГРН БУДЕ 

СПРЯМОВАНО НА АВТОШЛЯХИ 
ДЕРЖАВНОГО ЗНАЧЕННЯ, 

РЕШТА – НА МІСЦЕВІ ДОРОГИ.

Бетонний 
аргумент
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Рада розглянула питання про ко-
ординацію діяльності Черкась-
кої обласної державної адміні-
страції, Черкаського обласного 

об’єднання організацій роботодавців, 
Федерації профспілок області та облас-
ного центру зайнятості у підготовці 
кваліфікованих фахівців для підпри-
ємств та установ регіону; стан ринку 
праці в області; стан імунізації насе-
лення; підвищення зайнятості шляхом 
створення сільськогосподарських об-
слуговуючих кооперативів у рамках ре-
алізації проекту ЄС «Створення регіо-
нального тренінгового і практичного 
центру для розвитку мультифункціо-
нальних кооперативів»; вдосконалення 
роботи територіальних (на рівні міст, 
районів) тристоронніх соціально-еконо-
мічних рад.

Як наголосив голова Федерації проф-
спілок Черкаської області Петро Шев-
ченко, ситуація на ринку праці Черка-
щини ускладнюється несприятливими 
демографічними процесами. Пенсіоне-
рів щороку більшає, а молодь 
від’їжджає працювати за кордон. Про-
тягом I кварталу 2016 року роботодавці 
повідомили центри зайнятості області 
про вивільнення 3049 працівників.

У регіоні стабільно існує попит на 
професії слюсаря-ремонтника, електро-
газозварника, токаря, фрезерувальника, 
електромонтера, тракториста, водія, 
швачки та інших представників робітни-
чих професій. У зв’язку з тим, що область 
є аграрною, актуальними є професії, 
пов’язані із сільським господарством 
(вирощуванням, переробкою та зберіган-
ням продукції). Навіть за умов падіння 

виробництва попит на кваліфікованих 
робітників залишається високим, а з по-
доланням в країні кризових явищ очіку-
ється зростання попиту на професії ме-
ханіків, інженерів, агрономів.

Щодо другого питання, учасники зу-
стрічі погодилися, що імунізація є най-
більш ефективним профілактичним за-
собом боротьби з окремими інфекційни-
ми хворобами.

З третього питання, зокрема, зазна-
чалося, що одним з найважливіших ме-
ханізмів подолання соціально-еконо-
мічних проблем на селі є розвиток та 
підтримка сільськогосподарських об-
слуговуючих кооперативів. На сьогод-
ні в області створено 60 таких коопера-
тивів, з них 28 – функціонуючих. Зазна-
чені кооперативи об’єднують майже 
1,7 тис. засновників та їхніх членів, за-
безпечуючи понад 180 жителів села ро-
бочими місцями, а також сприяють 
збуту продукції, виробленої селянами 
та надають жителям сільських терито-
рій необхідний спектр послуг. Крім 
того, управління агропромислового 
розвитку впроваджує в області проект 
«Створення регіонального навчально-
практичного Центру розвитку багато-
функціональних кооперативів», який 
фінансується Європейським Союзом у 
рамках грантової програми ЄС «Під-
тримка політики регіонального розвит-

ку в Україні» та Черкаською обласною 
радою за програмою «Підтримка роз-
вит ку сільськогосподарських обслуго-
вуючих кооперативів у Черкаській об-
ласті на період до 2020 року».

З метою регулювання трудових, соці-
ально-економічних відносин, забезпе-
чення підвищення рівня і якості життя 
працівників та жителів області, збере-
ження стабільності в суспільстві Рада 
прийняла рішення рекомендувати рай-
держадміністраціям, виконкомам місь-
ких рад обласного значення провести 
протягом II кварталу 2016 засідання 
тристоронніх соціально-економічних 
рад, розглянути питання колективно-до-
говірного регулювання на підприєм-
ствах, в установах та організаціях.

Члени Ради підтримали рішення Пре-
зидії Федерації профспілок Черкаської 
області П-5-4г від 17.05.2016 «Про позицію 
Федерації профспілок Черкаської облас-
ті щодо підвищення граничної роздріб-
ної ціни на природний газ для побутових 
споживачів». Так, народним депутатам 
України від Черкащини, депутатам об-
ласної, міських і районних рад запропо-
новано підтримати позицію профспілок 
області щодо підвищення граничної роз-
дрібної ціни на природний газ для побу-
тових споживачів та направити відпо-
відні звернення до Верховної Ради і Ка-
бінету Міністрів.

Президія ФПО звернулася до Федера-
ції профспілок України з проханням іні-
ціювати термінове засідання Національ-
ної тристоронньої соціально-економіч-
ної ради із зазначеного питання та орга-
нізації спільних дій профспілок щодо 
захисту прав громадян.

Вл. інф. ФПО

Інформація голови Харківської 
обласної організації профспіл-
ки працівників соціальної сфе-
ри Людмили Пластун супрово-

джувалася показом близько 100 
слайдів та семихвилинним відеоро-
ликом про діяльність організації.

Поданий у виступі матеріал жваво 
обговорювався членами виконкому й 
отримав їхнє схвалення.

Постановою виконкому ОПХО реко-
мендовано членським організаціям ви-
користовувати форми та методи роботи 
обласної організації профспілки пра-
цівників соціальної сфери у повсякден-
ній профспілковій діяльності.

Вл. інф. Профспілки 
працівників соціальної сфери 

України

ЗАДЛЯ ЗАХИСТУ ЛЮДИНИ ПРАЦІ

ВИЗНАЧЕНО НАПРЯМИ ДІЯЛЬНОСТІ

У заході взяв участь і виступив заступник Голови ФПУ 
Володимир Саєнко.
Удоповіді голови облпрофоб’єднання Віталія Дубіля за-
значалося, що президія та членські організації цілеспря-

мовано працюють над виконанням завдань, визначених проф-
спілковими форумами. В умовах складної соціально-економіч-
ної ситуації, з метою зменшення негативного впливу кризових 
явищ на підприємства і трудові колективи області, забезпечен-
ня стабільності виробництва, захисту вітчизняного товарови-
робника та досягнення соціального балансу профспілки області 
співпрацювали з органами місцевої влади та об’єднаннями ро-
ботодавців у рамках діючої Регіональної угоди, що сприяло пев-
ній стабілізації роботи промисловості області та поліпшенню 
економічних показників, у тому числі розміру середньої номі-
нальної зарплати. 
У сфері соціально-трудових відносин профорганізації усіх рівнів 
через колективно-договірний процес домагалися забезпечення під-
вищення зарплати працівників та її своєчасної виплати, збережен-
ня існуючих та встановлення додаткових соціальних гарантій і 
пільг для членів профспілок.
Водночас кризу ще не подолано, що призводить до скорочення ви-
робництва й посилення напруги на ринку праці, падіння рівня жит-
тя працюючих. Дуже негативний резонанс викликали й нещодавні 
навкологазові «подарунки» Уряду, що не супроводжувалися запро-
вадженням для населення адекватних соціальних компенсаторів. 
Усе це вимагає від профорганізацій активізації захисної роботи, 
постійного самовдосконалення за всіма напрямами шляхом реа-
лізації Стратегії діяльності ФПУ «Європейський вибір», затвердже-
ної VII з’їздом Федерації, та Програмних засад діяльності 
облпрофоб’єднання на 2016–2020 роки.
Чимало пропозицій були адресовані й Федерації профспілок Укра-
їни. Вони стосувалися, зокрема, необхідності відновлення соціаль-
ного діалогу на національному рівні, посилення впливу профспі-
лок у суспільстві, оновлення їх організаційної структури, вирішен-
ня питань відновлення санаторно-курортного лікування працівни-
ків та їхніх дітей за рахунок коштів Фонду соціального страхуван-
ня з ТВП, а також ситуації з фінансуванням профтехучилищ. 
У підсумковому рішенні засідання визначено конкретні заходи 
щодо реалізації всіма профспілковими структурами рішень з’їзду 
ФПУ та обласної міжспілкової конференції.

Віктор КОВРИГА

ДНІПРОПЕТРОВЩИНА

РЕАЛІЗУЮЧИ 
СТРАТЕГІЮ 

МОДЕРНІЗАЦІЇ

17 травня на Черкащині відбу-
лося засідання територіальної 
тристоронньої соціально-еко-
номічної ради. У зібранні взяли 
участь заступник голови Чер-
каської обласної державної 
адміністрації Сергій Овчарен-
ко, голова об’єднання органі-
зацій роботодавців Черкаської 
області Борис Райков, керів-
ники структурних підрозділів 
облдержадміністрації, проф-
спілковий актив області.

Відбулося засідання виконкому Об’єднання профспілок Харківської області з порядком 
денним «Про деякі аспекти діяльності та завдання обласної організації профспілки праців-
ників соціальної сфери щодо захисту трудових і соціально-економічних прав членів проф-
спілки в умовах реформуванні галузі».

Завдання профспілкових організацій регіону щодо 
виконання рішень VII з’їзду Федерації профспілок 
України та XXIII звітно-виборної конференції 
облпрофоб’єднання розглядалися на розширено-
му засіданні Міжгалузевої ради облпрофцентру, 
що відбулося 19 травня в Дніпрі. На засіданні були 
присутні керівники районних, міських і первинних 
профорганізацій. 

ЧЕРКАЩИНА

ХАРКІВЩИНА

Протягом I кварталу 2016 року 
роботодавці повідомили 

 центри зайнятості області  
про вивільнення 

3049
працівників

-

-
-
-
-
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Протестувальники вимагають справедливого 
рішення щодо визнання права власності на бу-
дівлю Будинку профспілок. Суд задовольнив 
клопотання Федерації профспілок Одеської 

області про призупинення розгляду судової справи 
№ 916/3171/15 до винесення рішення Конституційним 
Cудом за зверненням Федерації профспілок України.

Вл. інф. ФПО

ПРОФСПІЛКИ 
ПІКЕТУВАЛИ СУД

12 травня члени профспілок Одеської області 
провели чергове пікетування будівлі Одесь-
кого апеляційного господарського суду. 

ОДЕЩИНА

Виступаючи перед учасника-
ми зібрання, голова Закар-
патської облпрофради Воло-
димир Фленько зазначив, що 

торік найбільше дітей оздоровили 
облорганізації профспілок праців-
ників освіти і науки (Тетяна Повха-
нич), охорони здоров’я (Володимир 
Турок), культури (Наталія Товтин), 
держустанов (Марія Петечук). 

Незважаючи на фінансові труднощі, 
цього року оздоровлення дітей за 
участю профспілок проводитиметься 
в 11 оздоровницях. Вартість одного 
ліжко-дня цього літа становить: у ста-
ціонарних оздоровчих закладах – 180–
325 грн на добу, у тургосподарствах – 
200–250 грн. Тривалість змін не обме-
жена: це може бути 14, 18, 21 або інша 
кількість днів. Для дитячого оздоров-
лення залучатимуться кошти з різ-
них джерел фінансування: профспіл-
ковий бюджет, господарські витрати, 
кошти батьків, спонсорів тощо. 
У своєму виступі директор департа-
менту освіти і науки Закарпатської 
ОДА Ганна Сопкова наголосила, що 
при навчальних закладах області 
працюватимуть 145 літніх таборів з 
вивченням іноземних мов. Передба-

чено також, що діти в угорськомов-
них населених пунктах у літніх ден-
них таборах поглиблюватимуть свої 
знання з української мови. 
За словами начальника управління 
молоді та спорту ОДА Віталія Ерфа-
на, на оздоровлення дітей в області 
цього літа планується спрямувати по-
над 16 млн грн з місцевих бюджетів та 
коштів спонсорів. Незабаром відбу-
дуться тендери на проведення дитя-
чого оздоровлення у стаціонарних ди-
тячих оздоровчих закладах. 
Свої думки щодо проведення цього-
річної оздоровчої кампанії вислови-
ли окремі голови та головні бухгал-
тери галузевих профспілок, керівни-
ки оздоровниць.

Сергій БАРАНЧИКОВ

ЗАКАРПАТТЯ 

ОРІЄНТИРИ ОЗДОРОВЛЕННЯ ДІТЕЙ ВИЗНАЧЕНО
У Закарпатській облпрофраді 
проведено засідання круглого 
столу з питань оздоровлення 
дітей влітку 2016 року, в якому 
взяли участь голови та праців-
ники обласних організацій га-
лузевих профспілок, пред-
ставники органів влади, керів-
ники оздоровчих закладів.

Директор табору Роман Гав-
ришкевич, мешканці села ка-
жуть, що ідея в Перемишлян-
ської районної ради домогти-

ся передачі 19 будиночків, які з 1980 
року будувалися за кошти колгоспів 
району (82% збудовано за кошти галу-
зевої профспілки), визріла після того, 
як територію табору – понад 4 га в со-
сновому лісі – оглянули пани на джи-
пах, нібито із самої столиці.

Можна було б вважати це лише чут-
ками, якби ідея в керівників райради не 
була такою ефемерною і необґрунтова-
ною: взяти будиночки в спільну влас-
ність територіальних громад сіл і міст 
Перемишлянщини. Які, по-перше, не є 
правонаступниками майна колгоспів, а 
по-друге, є дотаційними, тож коштів на 
утримання такого майна, ремонт, якого 
щороку потребує табір, не мають. Але 
про це, вочевидь, не йдеться. 

Звідки візьмуть гроші хоча б на ку-
півлю змінних рушників, білизни, ма-
траців, не кажучи вже про решту, на-
віть не задумувалися. Коли запитала 
про це в одного з голів Перемишлян-
ської райради, якого згодом то виноси-
ли з крісла, то заносили, і декількох го-
лів сільрад, ті відповісти не могли. Тим 
паче, коли гряде адмінреформа, і неві-
домо, де ці сільради опиняться... 

На табір «Дружба» є у профспілки та 
колективу табору право власності з 2008 

року. Згідно із ст. 321 ЦК України право 
приватної власності є непорушним. Є й 
відповідні, з 1988 року, рішення про пе-
редачу таборові будиночків колгоспа-
ми, рішення сесії Свірзької сільради де-
путатів, на землях якої розташований 
оздоровчий об’єкт і яка отримує відпо-
відні надходження від підприємства до 
місцевої казни. ДОТ забез-
печує район кількома 
десятками робочих 
місць.

З початком 
2016 року но-
вий рівень 
старого ба-
жання розде-
рибанити та-
бір чи зроби-
ти його за-
критим об’єк-
том для відпо-
чинку обраних, 
як, приміром, озеро 
в Чуперносові, база в 
Ріпчицях, ще кілька водойм 
та мальовничих куточків району, став 
ще переконливішим і наступальнішим. 
Заїжджі гастролери в керівництві райо-
ну ніби й минулися, а корінні, яких 
люди знають, мали б хоч трохи земляків 
соромитися і відчувати перед ними від-
повідальність... 

Однак, з’явилася так звана «ініціатив-
на група мешканців», котрій байдуже до 
того, що немає в районі робочих місць, 

підприємств, доріг. Найбільша їх гризо-
та – табір у Свіржі, що успішно десяти-
літтями, всім бідам на зло, функціонує 
за призначенням. Вони, нібито, зверта-
ються до народного депутата Тараса Ба-
тенка з проханням (?!) відібрати ДОТ у 
ефективного власника... Народний депу-
тат підключає до цього діла ще кількох 

своїх колег із Львівщини і на-
віть з Рівненської та Івано-

Франківської областей. 
Пишуть «депутатське 

звернення» до Гене-
рального прокуро-
ра п. Шокіна. До 
речі, як з’ясува-
лося, деякі на-
родні обранці 
навіть не диви-

лися, що підпису-
вали, тож у відпо-

в і д ь  н а  л и с т и -
роз’яснення проф-

спілки тепер сором’яз-
ливо відмовчуються. 

Депутатське звернення з’яв-
ляється в унісон з позовною заявою тієї 
ж Перемишлянської райради, поданою 
наприкінці минулого року до Господар-
ського суду Львівської області. Дарма, 
що всі терміни подання таких позовів 
минули, все ж вишукують шпарини, в 
які можна проскочити і дістати остан-
нє, що ще функціонує в районі.

Ольга ЛОБАРЧУК

За 32 роки Свірзький оздоровчий табір «Дружба», 
який належить по суті і по праву Львівській об-
ласній організації профспілки працівників агро-
промислового комплексу, очолюваній Михайлом 
Тарнавським, прийняв понад 30 тис. дітей з най-
бідніших і найнезахищеніших сімей усього регіо-
ну, зокрема й Перемишлянщини. Проте вже вось-
мий рік обласна галузева профспілка і трудовий 
колектив оздоровниці намагаються протидіяти 
його рейдерському захопленню тими, хто вже 
«прихватизував» усе, що міг, а тепер вишукує ще 
щось, що «загубилося» десь у провінції. 

ЛЬВІВЩИНА

У ДІТЕЙ ХОЧУТЬ ВІДІБРАТИ 
ОЗДОРОВЧИЙ ТАБІР

ПРОФ-
СПІЛКА ПРОТЯ-

ГОМ ВОСЬМИ РОКІВ ТЯ-
ГАНИНИ І ЗАЗІХАННЯ НА ЇЇ 

ВЛАСНІСТЬ НЕОДНОРАЗОВО 
ВИГРАВАЛА СУДИ, В ТОМУ ЧИСЛІ 

В АПЕЛЯЦІЙНОМУ. АЛЕ ТІ, ЩО ПО-
КЛАЛИ ОКО НА ДИТЯЧУ ОЗДО-
РОВНИЦЮ, НЕ ПРИПИНЯЮТЬ, 

З ПРИХОДОМ НОВИХ МАРІ-
ОНЕТОК, СМИКАТИ ЗА 

МОТУЗОЧКИ.

З теплими словами подяки й поздоровленнями до при-
сутніх звернулися головний лікар закладу Віктор 
Клименко та голова первинної профспілкової органі-
зації лікарні Тетяна Татарінова, вручивши грамоти 

та квіти медичним сестрам лікарні. Всі присутні на святку-
ванні отримали багато позитивних емоцій.

Вл. інф. Херсонського обкому медиків

КОНЦЕРТ ДО 
МІЖНАРОДНОГО ДНЯ 

МЕДИЧНОЇ СЕСТРИ
У Херсонській об-
ласній клінічній лі-
карні відбувся кон-
церт, присвячений 
Міжнародному дню 
медичної сестри та 
акушерки.

ХЕРСОНЩИНА

Майже 100 учасників з 25 областей змагалися за 
першість у конкурсі з двох номінацій: «Ав-
торська пісня» та «Популярна пісня». За вико-
нання популярної пісні третє місце здобула 

голова первинної профспілкової організації Креме-
нецького медичного училища ім. Арсена Річинського 
Лідія Мишаківська. Тернопільська обласна організа-
ція профспілки щиро вітає переможницю та зичить їй 
творчих здобутків та подальших перемог!

Вл. інф. Тернопільської облпрофради

ВІТАННЯ 
СПІВУЧІЙ 

КОЛЕЗІ
17 травня в м. Івано-
Франківську проф-
спілка працівників охо-
рони здоров’я провела 
ІІІ Всеукраїнський 
фестиваль аматор-
ського мистецтва «Ме-
лодії душі» під гаслом 
«Наша пісня, наше сло-
во не вмре, не загине!»

ТЕРНОПІЛЬЩИНА
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Чи зараховується 
до трудового ста-
жу працівниці її пе-
ребування за кор-
доном за місцем 

роботи чоловіка? Які документи потрібні для під-
твердження у Пенсійному фонді, якщо є запис у 
трудовій книжці: «Звільнена у зв’язку з виїздом за 
місцем роботи чоловіка»?

Чоловік працівниці фактично перебуває при виконанні служ-
бових обов’язків, незалежно від місця розташування робочо-
го місця (на території України чи за її межами), головне, щоб 
був запис про прийняття його на посаду в трудовій книжці.

Вважається, що підтвердження причини звільнення працівниці 
було надано за місцем роботи, тому така причина звільнення є 
справжньою. Повний перелік документів для оформлення пенсії 
жінці необхідно отримати в управлінні Пенсійного фонду (у відпо-
відному районі області чи району в місті), безпосередньо при оформ-
ленні, оскільки він може змінюватися.

Відповідно до статті 32 Кодексу 
законів про працю України 
(КЗпПУ) переведення на іншу 
роботу на тому ж підприємстві, 

в установі, організації, а також переве-
дення на роботу на інше підприємство, 
в установу, організацію або в іншу міс-
цевість, хоча б разом із підприємством, 
установою, організацією, допускається 
тільки за згодою працівника, за винят-
ком випадків, передбачених у статті 33 
цього Кодексу та в інших випадках, пе-
редбачених законодавством.

Не вважається переведенням на 
іншу роботу і не потребує згоди праців-
ника переміщення його на тому ж під-
приємстві, в установі, організації на 
інше робоче місце, в інший структур-
ний підрозділ у тій же місцевості, до-
ручення роботи на іншому механізмі 
або агрегаті в межах спеціальності, 
кваліфікації чи посади, обумовленої 
трудовим договором. Власник або упо-
вноважений ним орган не має права пе-
реміщати працівника на роботу, проти-
показану йому за станом здоров’я.

У зв’язку із змінами в організації ви-
робництва і праці допускається зміна 
істотних умов праці при продовженні 
роботи за тією ж спеціальністю, квалі-
фікацією чи посадою. Про зміну істот-
них умов праці – систем та розмірів 
оплати праці, пільг, режиму роботи, 
встановлення або скасування неповно-
го робочого часу, суміщення професій, 
зміну розрядів і найменування посад 
тощо – працівника має бути повідомле-
но не пізніше, ніж за 2 місяці.

Якщо колишні істотні умови праці 
не може бути збережено, а працівник не 

згоден на продовження роботи в нових 
умовах, то трудовий договір припиня-
ється за пунктом 6 статті 36 КЗпПУ.

Підставами для припинення трудо-
вого договору є:

1) угода сторін;
2) закінчення строку (п. 2 і 3 ст. 23), 

крім випадків, коли трудові відносини 
фактично тривають і жодна із сторін не 
виснунула вимогу про їх припинення;

3) призов або вступ праців-
ника на військову службу, 
направлення на аль-
тернативну (невій-
ськову) службу;

4) розірвання 
трудового догово-
ру з ініціативи 
працівника (ст. 
38, 39), з ініціати-
ви власника або 
уповноваженого 
ним органу (ст. 40, 
41), або на вимогу проф-
спілкового чи іншого упо-
вноваженого на представництво 
трудовим колективом органу (ст. 45);

5) переведення працівника, за його зго-
дою, на інше підприємство, в установу, ор-
ганізацію або перехід на виборну посаду;

6) відмова працівника від переве-
дення на роботу в іншу місцевість ра-
зом з підприємством, установою, орга-
нізацією, а також відмова від продо-
вження роботи в зв’язку із зміною іс-
тотних умов праці;

7) набрання законної сили вироком 
суду, яким працівника засуджено (крім 
випадків звільнення від відбування по-
карання з випробуванням) до позбавлен-
ня волі або іншого покарання, яке ви-
ключає можливість продовження даної 
роботи;

8) підстави, передбачені контрактом.
Зміна підпорядкованості підприєм-

ства, установи, організації не припи-
няє дії трудового договору.

У разі зміни власника 
підприємства, а також 

у разі його реоргані-
зації (злиття, при-
єднання, поділу, 
виділення, пере-
творення) дія 
трудового дого-
вору працівника 

продовжується. 
Припинення трудо-

вого договору з ініці-
ативи власника або 

уповноваженого ним орга-
ну можливе лише у разі скоро-

чення чисельності або штату працівни-
ків (п. 1 ч. 1 ст. 40 КЗпПУ).

Таким чином, про зменшення опла-
ти праці роботодавець повинен попере-
дити працівника не пізніше, ніж за 2 
місяці. Якщо працівник не бажає про-
довжувати роботу за пропоновану мен-
шу зарплату, то через 2 місяці після по-
передження про це роботодавець мати-
ме повне право його звільнити.

ТРУДОВИЙ СТАЖ     

Я працювала на підприємстві головним бухгал-
тером. Прийшло нове керівництво, з яким в мене 
не склалися відносини. Після чергового кон-
флікту мене звільнили за сфабрикованою стат-
тею. Що робити?

Вам необхідно звернутися до суду в місячний строк з дня 
отримання копії наказу про звільнення або видачі трудо-
вої книжки з позовною заявою про поновлення на роботі й 
оплату за час вимушеного прогулу. І вже в судовому поряд-

ку доводити вашу позицію.

ЗВІЛЬНЕННЯ ЗА 
СФАБРИКОВАНОЮ СТАТТЕЮ

ПОНОВЛЕННЯ ПРАВ

ПРАВА МАТЕРІВ 

ЯКЩО 
КОЛИШНІ ІС-

ТОТНІ УМОВИ ПРАЦІ 
НЕ МОЖЕ БУТИ ЗБЕРЕЖЕ-

НО, А ПРАЦІВНИК НЕ ЗГОДЕН 
НА ПРОДОВЖЕННЯ РОБОТИ В 

НОВИХ УМОВАХ, ТО ТРУДО-
ВИЙ ДОГОВІР ПРИПИНЯ-

ЄТЬСЯ ЗА ПУНКТОМ 6 
СТАТТІ 36 КЗпПУ.

ЯКЩО ПРАЦІВНИК  
НЕ ПОГОДЖУЄТЬСЯ НА МЕНШУ ЗАРПЛАТУ
Чи може роботодавець звіль-
нити працівника, якщо той не 
погоджується із зменшенням 
посадового окладу під час 
переведення на іншу роботу?

ЗА ПЕВНИХ УМОВ

ЯКЩО 
ЧОЛОВІК 

ПРАЦЮЄ ЗА 
КОРДОНОМ

Моя дружина перебуває 
на другому місяці вагіт-
ності. Керівництво під-
приємства, де вона пра-
цює другий рік та офор-
млена офіційно, дізна-
вшись про вагітність, 
має намір її звільнити. Чи 
має воно на це право?

Відповідно до статті 184 
КЗпПУ заборонено 
звільняти вагітних жі-
нок, жінок, які мають 

дитину у віці до 3 років (у дея-
ких випадках – до 6 років), а та-
кож одиноких матерів, які ма-
ють дитину до 14 років або ди-

тину-інваліда. Зазначені кате-
горії жінок можуть бути звіль-
нені тільки в одному випадку 
– повної ліквідації підприєм-
ства, на якому вони працюють. 
Якщо підприємство, де пра-
цює жінка, не ліквідується, 
керівництво не має права її 
звільнити. У разі ж її звіль-
нення вона матиме всі під-
стави для поновлення на ро-
боті через суд. Звертатися 
до суду слід протягом міся-
ця з дня звільнення. Крім 
того, за звільнення вагітних 
жінок з роботи встановлено 
кримінальну відповідаль-
ність (ч. 2 ст. 172 Криміналь-
ного кодексу України).

ЧИ МОЖНА ЗВІЛЬНЯТИ З 
РОБОТИ ЧЕРЕЗ ВАГІТНІСТЬ?

ОФІЦІЙНО
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Насичений, цікавий 
та пізнавальний тиж-
день провели учас-
ники другої групи 
дансько-українсько-
го проекту на черго-
вому семінарі, що 
відбувся 16–20 трав-
ня на базі Навчаль-
но-методичного цен-
тру профспілок Во-
линської області.

Новий етап навчан-
ня відрізняється 
від попереднього 
семестру тим, що 

саме українські тренери 
протягом року проводити-
муть навчальні тренінги 
для учасників трьох груп 
проекту. Це досвідчені й 
компетентні викладачі 
Ірина Грушко, 
Світлана Задо-
рожня, Ольга 
Денисова.
Упродовж семі-
нару учасники 
дізналися бага-
то цікавого та 
повчального з 
питань лідер-
ства, компетен-
цій профспілко-
вого лідера, мо-
тивації проф-
спілкового 
членства, орга-
найзингу, публічних ви-
ступів, психології спілку-
вання тощо. Зосередив-
шись на роботі в міні-гру-
пах, учасники мали змогу 
практично застосовувати 
отримані навички та зна-
ходити спільне рішення. 
Крім того, застосовували-
ся й інші інтерактивні ме-
тоди навчання, такі як 
«мозковий штурм», диску-
сії, презентації завдань, 
виконаних у групах.

Слід зазначити, що відбу-
лися деякі зміни у складі 
учасників групи, адже 
життя незмінно вносить 
свої корективи. Тож група 
радо привітала і прийня-
ла до себе Сергія Геруса, 
Вікторію Кернос, Олексія 
Мосяєва, Ігоря Подгорнє-
ва, Катерину Польську, 
Ірину Яценко, які протя-
гом тижня надзвичайно 
активно працювали.
На завершення семінару 
куратор групи Катерина 
Волошко проаналізувала 
хід виконання домашніх 
завдань за попередній пе-
ріод, а також визначила 
завдання, які учасники ви-
конуватимуть на місцях, 
застосовуючи знання, 
отримані під час навчан-
ня, а також поінформува-
ла про проведення другої 

Національної 
конференції 14–
15 червня ц. р. у 
Дніпропетров-
ській області, на 
якій буде вине-
сено на обгово-
рення дослі-
дження на тему 
«Посилення вне-
ску профспілок 
у забезпечення 
гідної праці в 
Україні».
Наступний се-
мінар для учас-

ників другої групи відбу-
деться 19–23 вересня у 
м. Дніпро на базі Зональ-
ного навчально-методич-
ного центру профспілок. 
Тож ми не прощаємося, а 
кажемо «до побачення» і з 
нетерпінням чекатимемо 
наступних зустрічей.

ЦЕНТР З РЕАЛІЗАЦІЇ 
ДАНСЬКО-

УКРАЇНСЬКОГО 
ПРОЕКТУ

ПОСИЛЕННЯ ВНЕСКУ 
ПРОФСПІЛОК  
У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ГІДНОЇ 
ПРАЦІ В УКРАЇНІ.  
НОВИЙ ЕТАП

СЕМІНАР

-
-

-
-
-
-
-
-
-

-

-

Немає жодних офіційних та 
загальнодоступних відо-
мостей про структуру член-
ства у галузевій профспіл-

ці, зокрема, невідомо, з якої кіль-
кості спілчан формуються вікові 
групи: наприклад, до 21 року, 
від 21 до 35 років, від 35 до 60 
років, старше 60 років. По-
годьтеся, якщо ми виходи-
мо з того, що профспілка 
має забезпечувати умови 
для самореалізації спіл-
чан, то, як мінімум, віко-
вий аналіз членства у 
профспілці має піддавати-
ся ретельному аналізу сис-
тематично.

На жаль, профспілковим 
органам притаманна непослі-
довність у здійсненні молодіж-
ної політики, а соціальна політи-
ка держави пасивна стосовно мо-
лоді. Молодіжна політика проф-
спілки позбавлена навіть окремої 
статті профспілкового бюджету! 
Окреслені проблеми неодноразово 
обговорювалися під час спілкуван-
ня з колегами – учасниками пер-
шої групи дансько-українського 
проекту. Проблема сприйняття 
студенських та молодіжних проф-
спілкових лідерів – це не проблема 
конкретної галузі профспілки, 
вона притамання профспілковим 
об’єднанням усіх галузей та рівнів.

Зараз лише ледачий не обгово-
рює необхідність розроблення но-
вої стратегії розвитку держави на 
основі чітких та зрозумілих управ-
лінських рішень. Профспілка як 
невід’ємний елемент громадян-
ського суспільства також потре-
бує нової прогресивної стратегії 
розвитку.

Зазвичай стратегія розробляєть-
ся на декілька років уперед, кон-
кретизується у різноманітних про-

ектах, програмах, реалізується у 
процесі їх виконання. Серед таких 
проектів – і згаданий проект між 
Федерацією профспілок України і 

Об’єднанням данських профспілок 
3F, однією з цілей якого є створен-
ня умов для самореалізації проф-
спілкової молоді.

Молодіжна політика має 
реалізовуватися на засадах 
прогресивних підходів у 
рамках стратегії розвитку 
профспілки, як-от форму-
вання оновленого кадрового 
резерву; атестація профспіл-
кового активу; креативність 
при виборі методів проф-
спілкової роботи; створення 
постійних майданчиків для 
спілкування профспілкової 
молоді.

Серед таких майданчиків 
для спілкування має бути і 
молодіжний веб-портал 
профспілки. У новій страте-
гії обов’язково слід урахува-
ти комунікативну функцію 
профспілкової організації як 
таку, що природно їй власти-
ва. Взаємодія членів органі-
зації має ґрунтуватися на за-

садах взаємної поваги, конструк-
тивної критики, обміну досвідом.

У профспілці мають бути виро-
блені методи та технічні прийоми 
виявлення та розв’язання проблем 
молоді, а також інших вікових 

груп спілчан, які входять до 
компетенції профспілки. У 

цій справі нам украй по-
трібна креативність. Це 

не означає, що тради-
ційні методи роботи 
профспілкової орга-
нізації наразі неак-
туальні. Їх необхід-
но доповнити су-
ч а с н и м и  P R -
технологіями і тех-
нологіями інфор-
маційної політики, 

методами впливу на 
масову свідомість.

Ми повинні рекла-
мувати свою організа-

цію, висвітлювати усі гра-
ні діяльності профспілкової 

організації, аби кожна зацікав-
лена особа знаходила у ній свої 
можливості для самореалізації.

Роман ПРИХОДЬКО,
учасник першої групи дансько-

українського проекту

Молодь – стратегічний ре-
сурс кожної організації і 
держави загалом, це наше 
майбутнє. За тим, якою є 
молодь сьогодні, можна 
зробити висновок, якими 
будуть організація, держа-
ва завтра. Проте істина, що 
молодь – це майбутнє, не 
означає, що проблемами 
молоді не потрібно займа-
тися сьогодні. Навпаки, 
саме зараз ми маємо приді-
лити розвиткові молодіж-
ного профспілкового руху 
особливу увагу, сконцен-
трувати для цього усі свої 
організаційні, фінансові та 
правові ресурси.

МОЛОДЬ – ЦЕ 
СТРАТЕГІЧНИЙ РЕСУРС

У ПРОЦЕСІ ФОР-
МУВАННЯ УМОВ ДЛЯ 

САМОРЕАЛІЗАЦІЇ МОЛОДІ 
МАЄ БУТИ ЗАБЕЗПЕЧЕНО РЕ-

АЛІЗАЦІЮ ТВОРЧОЇ ТА ДІЛОВОЇ 
АКТИВНОСТІ МОЛОДИХ ЛЮДЕЙ У 

ВСІХ СФЕРАХ ДІЯЛЬНОСТІ ГАЛУЗЕВОЇ 
ПРОФСПІЛКИ. НЕОБХІДНО СТИМУЛЮ-
ВАТИ ПРОФСПІЛКОВЕ НАВЧАННЯ МО-
ЛОДИХ ЛЮДЕЙ ІЗ ВИКОРИСТАННЯМ 

ПЕРЕДОВОГО ДОСВІДУ НАВЧАЛЬНИХ 
ТЕХНОЛОГІЙ ПРОВІДНИХ КРАЇН 
ЄВРОПИ. МОЛОДЬ МАЄ ВІРИТИ 

І В СЕБЕ, І В ПРОФСПІЛКО-
ВУ ОРГАНІЗАЦІЮ.

– забезпечення умов для самореалізації спілчан 
усіх категорій, у тому числі молоді;

– доповнення традиційних методів роботи 
профорганізації сучасними PR-технологіями та 
технологіями інформаційної політики, методами 
впливу на масову свідомість;

– утвердження значимості профспілки у 
громадянському суспільстві.

НЕОБХІДНО РОЗРОБИТИ НОВУ ПРОГРЕСИВНУ СТРАТЕГІЮ 
РОЗВИТКУ ПРОФСПІЛКИ, ЯКА ПЕРЕДБАЧАТИМЕ:

ВЛАСНИЙ ПОГЛЯД
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СКАНВОРД

АКЦІЯ

Ідея фільму «Спадок на-
ції», автором та сцена-
ристом якого є ініціатор 
та засновник акції 

«День вишиванки» Леся Во-
ронюк, а режисером – керів-
ник продакшн-студії Mamay 
Media, автор проекту «Музи-
ка воїнів» Олександр Тка-
чук, полягає в тому, що ви-
шиванка – це не тільки пра-
давня частина гардероба 
кожного українця, а й сим-

вол та оберіг, який переда-
ється з покоління в поколін-
ня як безцінний скарб, пові-
домляє «Укрінформ».

Історія української виши-
ванки – це історія українсько-
го народу. З вишиванки, як із 
книги, можна зчитати, якими 
талановитими були і є україн-
ці, якими гарними були госпо-
дарями та майстрами, як біду-
вали, коли Україну захоплю-
вали чи намагалися зруйнува-

ти, чи коли знищували нашу 
культуру і сам ген українства 
(заборона одягати вишиван-
ки, виключення з університе-
ту, ув’язнення, позбавлення 
майбутнього...).

Вишиванка – це генетич-
ний код та дрес-код нації. 
«Спадок нації» є спробою по-
казати цінність української 
сорочки через призму люд-
ських історій. Одна з таких іс-
торій розповідає про життя 
Ольги Ільків, зв’язкової Рома-
на Шухевича, яку в ув’язненні 
в Сибіру врятувало те, що 
вона таємно вишивала сороч-
ку. Зараз цій жінці понад 90 
років, і вона зберігає сорочку 
як символ власної нескоре-
ності. Інша історія – про голо-
домор у 1947 році на Буковині, 

коли вишиванки вимінювали 
на Івано-Франківщині на зер-
но та картоплю і завдяки цьо-
му врятувалися цілі сім’ї. Є й 
історії, пов’язані з АТО.

ДОКУМЕНТАЛЬНИЙ ФІЛЬМ

У рамках відзначення 10-річчя Всесвітнього 
дня вишиванки, в містах України, серед яких, 
зокрема, Київ, Львів, Чернівці, відбулися 
прем’єрні покази першого повнометражного 
документального фільму, присвяченого ви-
шитій сорочці, під назвою «Спадок нації».

СПАДОК 
НАЦІЇ. 
ВИШИТИ, 
ЩОБ ВИЖИТИ

ПРОФСПІЛКИ ЗАКАРПАТТЯ 
– ВІЙСЬКОВОСЛУЖБОВЦЯМ 
128-Ї ГІРСЬКО-ПІХОТНОЇ 
БРИГАДИ

У Закарпатській області розпочалася 
благодійна акція «Профспілки Закарпат-
тя – військовослужбовцям 128-ї гірсько-
піхотної бригади». Ідея її проведення на-
лежить голові Закарпатської облпрофра-
ди Володимиру Фленьку, який раніше 
сам бував у зоні АТО, возив туди допомо-
гу, особисто знав багатьох героїв, які від-
дали найдорожче – своє життя за вільну, 
незалежну Україну.

На профспілкову благодійну акцію, яка про-
ходила у старовинному центрі Ужгорода – 
на площі Театральній, прийшли сотні жите-
лів міста. З допомогою волонтерів тут було 

обладнано стенди з фотографіями-ілюстраціями вій-
ськових подій в Луганській і Донецькій областях, в 
яких брали участь закарпатці. Біля скриньок для 
збору благодійних пожертвувань – прапори з вій-
ськових частин учасників бойових дій на сході Укра-
їни разом з підписами їх героїв.
Виступаючи перед ужгородцями, профспілковий лі-
дер області Володимир Фленько у своєму зворушли-
вому зверненні розповів про благодійну акцію проф-
спілок, заплановану під час масових заходів, твор-
чих звітів у містах і районах краю – спільно з управ-
лінням культури облдержадміністрації. Як і в Ужго-
роді, всюди профспілки проводитимуть збір коштів 
на допомогу військовослужбовцям 128-ї гірсько-пі-
хотної бригади. Благодійна фінансова допомога, зі-
брані добровільні пожертвування від профспілко-
вих організацій, окремих спілчан будуть вручені 
представниками профспілок Закарпаття під час пе-
ребування у Луганській області.
Під час акції цікаву, різноманітну програму показа-
ли хореографічні колективи та окремі виконавці За-
карпатського обласного Будинку культури профспі-
лок. Оплесками зустрічали численні глядачі кож-
ний номер концерту, в якому взяли участь заслуже-
ний ансамбль танцю України «Юність Закарпаття», 
зразкові дитячі ансамблі народного танцю «Весел-
ка» та «Джерельця Карпат», а також солісти-вокаліс-
ти Дарина Лесів, Вікторія Німець, Сергій Юзьків, 
наймолодша вокалістка Софійка Фабіан – учасники 
студії «Зорепад». До речі, під час акції в Ужгороді 
було зібрано 3171 грн індивідуальних пожертвувань. 
Це перший внесок у благодійну скарбничку.
Отже, профспілки Закарпаття виступили з актуаль-
ною ініціативою, яка вже дістала великий громад-
ський резонанс у краї. Найближчі адреси продо-
вження цієї акції – міста Берегово і Мукачево, Між-
гірський і Мукачівський райони. Протягом травня – 
липня вона відбудеться по всій області, а завершить-
ся на сході України, у 128-й гірсько-піхотній бригаді.

Сергій БАРАНЧИКОВ
Фото автора

-

-

-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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26 травня 2016СПОРТ Національна збірна України з футболу розпо-
чала вирішальний етап підготовки до першості 
Європи з футболу, яка з 10 червня по 10 липня 
триватиме на полях Франції. 

З КИЄВА ДО ФРАНЦІЇ 
ЧЕРЕЗ ІТАЛІЮ

Національна збірна України з 
футболу розпочала вирішальний 
етап підготовки до першості Єв-
ропи з футболу, яка з 10 червня 
по 10 липня триватиме на полях 
Франції. Це перший континен-
тальний чемпіонат, у фінальній 
частині якого буде представлено 
24 кращі збірні Старого світу.

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

У неділю на Михайлівській 
площі столиці відбулася 
урочиста церемонія прово-
дів української збірної на 

Євро–2016. В урочистостях, які від-
булися в рамках святкування у Ки-
єві Дня Європи, взяли участь Пре-
зидент України Петро Порошенко, 
міністр молоді та спорту Ігор Жда-
нов, президент Федерації футболу 
України Андрій Павелко, голова 
Київської міської державної адмі-
ністрації Віталій Кличко, гравці та 
тренери національної команди кра-
їни і тисячі шанувальників найпо-
пулярнішої у світі гри.

Глава держави наголосив на 
об’єднувальній ролі футболу в 
українському суспільстві, прига-
давши чемпіонат Європи 2012 року. 

«Якими були найяскравіші події 
цього чемпіонату? Виявляється, не 
події на футбольному полі, а ніч-
ний Донецьк, огорнутий у жовто-
блакитні кольори, який співає укра-
їнський гімн. І це було об’єд нання 
усього Донецька і всієї України. Я 
переконаний, що й зараз фут-
бол відіграє таку саму 
важливу роль, і ми 
маємо усі можли-
вості найближчим 
часом співати фут-
больний гімн, ук ра-
їнський гімн у До-
нецьку під жовто-бла-
китними  прапорами», – 

цитує слова Петра Порошенка офі-
ційний сайт ФФУ.

Наразі головна команда країни 
перебуває в Італії, де гравці разом із 
родинами пройдуть відновлюваль-
ний збір на узбережжі Сардинії. Та-
кож у планах тренерського штабу – 
провести на Апеннінах два това-
риських матчі: зі збірною Румунії 
«синьо-жовті» зіграють 29 травня в 
Турині, поєдинок з Албанією запла-
новано на 3 червня у Бергамо.

Нагадаємо, що перший матч на 
Євро–2016 українські футболісти зі-
грають 12 червня проти збірної Ні-
меччини у Ліллі, наступний двобій 
відбудеться 16 червня у Ліоні з Пів-
нічною Ірландією, а завершать гру-
повий етап наші співвітчизники у 
Марселі поєдинком із Польщею 
21 червня. 

Попередній склад збірної Украї-
ни на Євро–2016:

Голкіпери: Андрій П’ятов («Шах-
тар»), Денис Бойко («Бешикташ», Ту-
реччина), Микита Шевченко («Зоря»).

Захисники: Ярослав Ракицький, 
Олександр Кучер, В’ячеслав Шевчук 
(усі – «Шахтар»), Микита Каменюка 
(«Зоря»), Євген Хачеріді («Динамо»), 
Артем Федецький («Дніпро»).

Півзахисники: Віктор Коваленко, 
Тарас Степаненко, Максим Малишев 
(усі – «Шахтар»), Іван Петряк, Олек-
сандр Караваєв (обидва – «Зоря»), 
Олег Гусєв, Сергій Рибалка, Денис 
Гармаш, Сергій Сидорчук, Андрій Яр-
моленко (усі – «Динамо»), Євген Ша-
хов, Руслан Ротань (обидва – «Дні-
про»), Анатолій Тимощук («Кайрат», 
Казахстан), Євген Коноплянка («Севі-
лья», Іспанія).

Нападники: Роман Зозуля («Дні-
про»), Пилип Будківський («Зоря»), 

Артем Кравець («Штутгарт», 
Німеччина).

У резерві збірної: 
Іван Ордець («Шах-
тар»), Вадим Путів-
цев («Термаліка», 

Польща), Віталій Бу-
яльський («Динамо») і 

Артем Гордієнко («Зоря»).

ФУТБОЛ

УКРАЇНСЬКІ 
МУШКЕТЕРИ 
ПІДКОРИЛИ ПАРИЖ  

На етапі Кубка світу з фехтування на шпагах, 
який минулого вікенду приймала французька 
столиця, чоловіча збірна України зійшла на 
найвищу сходинку п’єдесталу пошани. У фі-
налі вітчизняні «мушкетери» здобули перемо-
гу над господарями змагань – 40:38.

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»
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ФЕХТУВАННЯ

БОНДАРЕНКО 
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«ДІАМАНТОВОЇ 
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 ГІДНОЇ ПРАЦІ, ЗАХИСТУ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ 

ТА ДЕМОКРАТИЗАЦІЮ В УКРАЇНІ»
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«ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ – 

НА ШЛЯХУ ДО ЄВРОІНТЕГРАЦІЇ»

Київ
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Відбудуємо Будинок
спілок разом!
Let’s Revive Trade Union House Together!
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ВІД РАДИ ДО РАДИ(грудень 2012 р. – лютий 2014 р.)

25 РОКІВ НА ЗАХИСТІ ТРУДОВИХ І СОЦІАЛЬНИХ ПРАВ ЛЮДИНИ ПРАЦІ!
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